
Iskra
GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA ZP ISKRA KRANJ •  ŠT. 34 •  LETO X •  4. SEPT. 1971

» Elektromotorji« Železniki

Poslovanje v prvem polletju
V primerjavi z letošnjimi prognozami je realizirani celotni dohodek v prvem 
polletju dosegel 40,6 % letnega plana, dohodek pa je za 4 °/o višji od planirane 
polovice. Obseg polletne proizvodnje je zaradi izpada proizvodnje hladilniških 
motorjev »Danfoss« (zakasnela dobava opreme) realiziran le s 77 % .  Primer
java polletne proizvodnje kaže 12,5 %  večjo od lanske.

PROIZVODNJA
Podatki o dinamiki proiz

vodnje, obračunane po stal
nih plansko prodajnih cenah, 
kažejo, da sta bila plan in 
realizacija v letošnjem prvem 
polletju naslednja:

Mesec

Januar
Februar
Marce
April
Maj
Junij

Indeks
%

116,6
93,5
85.2
59.9
54.9
69.3

I. polletje 77,5

Zbirni podatki v tabeLi ka
žejo, da obseg dosežene pro
izvodnje precej zaostaja za 
polletnimi prognozami. V 
šestmesečni kumulativi je  bil 
plan proizvodnje po vredno
sti realiziran le 77,5 %

Razlog za tolikšno odsto
panje oziroma zaostajanje za 
polletnimi predvidevanji je  v 
prvi vrsti celotni izpad pro
izvodnje hladilniških m otor
jev »Danfoss«. Proizvodnja 
Danfoss je bila planirana s 
pričetkom v marcu. Zaradi 
zakasnele dobave opreme je 
tovrstna proizvodnja v vseh 
nadaljnjih mesecih izpadla. 
V planu je  bila za obdobje 
od marca da jun ija  predvide
na izdelava 101.616 omejenih 
motorjev v skupni vrednosti 
5219.152 din. Poleg proizvod
nje Danfoss je  iz programa 
delno izpadla tudi proizvod
nja gospodinjskih aparatov 
tn lužnih črpalk.

Struktura letošnje 6-meseč- 
ne proizvodnje po tržiščih pa 
kaze, da je  v količinskem 
merilu odpadlo 1/4 izdelkov 
2a izvoz in 3/4 za domače 
tržišče, medtem ko rezultati 
vrednostnega obsega kažejo, 
da je bilo izvozu namenjeno 
J7.7 °/o, domačim kupcem pa 
"73% celotne proizvodnje. ' 

Vrednostna struk tu ra  nam 
Pokaže, da je  56,8 % proiz
vodnje pripadalo motorjem , 

sirenam, 32,6% gospo- 
dinjskirn aparatom  in 2,4% 
Uslugam.

Primerjava vrednostne ma- 
"0 dosežene proizvodnje v 

,®akih obdobjih zadnjih

dveh let kaže, da je  v celoti 
proizvodnja v letošnjem pol
le tju  za 12,5% večja od pro
izvodnje v lanskih 6 mesecih; 
pri tem je  v notranji struk 
turi proizvodnja za izvozna 
tržišča letos padla za 14,2 %, 
nasprotno pa se je  za 20,6 % 
dvignila proizvodnja za jugo
slovanski trg.

Z realizacijo proizvodnje v 
višini 26,279.625 din je bilo v 
prvem polletju doseženo 
36,2 % letnega plana. Letošnji 
celoletni proizvodni program 
je  nasproti realizaciji iz leta 
1970 večji za 48,9 % in po 
vrednosti obsega 72,523.700 
din.

(Dalje na 6. strani)

ELEKTRONSKI HO-RUK LETOS V NIŠU

Naši brigadirji 
med najboljšimi

Letos so se že četrtič zapo
red zbrali mladinci iz Banja 
Luke, Zagreba, Cetinja, Subo
tice, K ranja, Nove Gorice, 
Niša, Otoč in Beograda, to 
pot v Nišu na mladinski de
lovni akciji Niš 71. Ti mla- 
dinci-brigadirji sestavljajo 
mladinsko delovno brigado 
BRATSTVO IN ENOTNOST. 
Prišli so iz vseh večjih pod
je tij elektronske in clektro 
industrije  Jugoslavije, da s 
svojimi močmi pripom orejo 
k izgradnji še enega objekta, 
da s svojim m ladostnim po
letom dodajo še en biser k 
ogrlici objektov širom  Jugo
slavije, ki jih  je  doslej zgra
dila mladina. Naša brigada 
dela na ureditvi niške trdn ja
ve, ki naj bi s časom postala 
atraktiven turistični objekt. 
S še šestimi brigadami, ki so 
trenutno v naselju, se bori 
za osvojitev »Traka Lenina«. 
Po dosedanjih delovnih rezul
tatih  pa osvojitev tega pri
znanja za mlade elektronce 
ne bo nikakršen problem, 
saj tudi doslej še ni bilo ak
cije, s katere se brigada ne 
bi vrnila z visokimi priznanji. 
Pri tem se moramo ponovno 
spom niti na akcijo SAVA 69, 
k jer je  prav brigada Bratstvo 
in enotnost prejela visoko od
likovanje predsednika Tita: 
Red dela s srebrnim  vencem.

Brigada letos šteje 45 b ri
gadirjev, med njim i je  7 Is-

vodstva 
so prav

krašev. Po izjavah 
brigade in naselja 
naši brigadirji med najbolj
šimi v brigadi.. Pričakujemo, 
da si bodo zaslužili udarniške 
značke. Akcija se bliža kon
cu, saj se konča 4. septembra. 
Takrat se bodo tudi brigade 
vrnile domov. Ko se bodo 
brigadirji vrnili na svoja de
lovna mesta po tovarnah, jim 
bomo za njihove uspehe v 
Nišu iskreno čestitali.

f. 1.

A kcijski program  
stabilizacije  
poslovanja 
združenega podjetja 
Iskra Kranj

Na bližnjem zasedanju organov upravljanja, ka
kor tudi političnega aktiva združenega podjetja 
ISKRA, se bo obravnaval akcijski program stabili
zacije poslovanja združenega podjetja. Naši pred
stavniški organi, prav tako pa tudi politične orga
nizacije, so sprejeli razne programske dokumente, 
ki nakazujejo sm er stabilizacije našega gospodar
stva. Tc dokumente sprejem ajo v zadnjem času tudi 
občinske skupščine. V vseh teh dokumentih pa se 
zadolžujejo tudi podjetja, da sprejm ejo svoje lastne 
akcijske programe stabilizacije poslovanja. Na os
novi vseh teh dokumentov, prav tako pa tudi zaradi 
same nujnosti poslovanja, je  nujno, da tudi zdru
ženo podjetje sprejm e svoj akcijski program stabi
lizacije poslovanja. Kakor je že navedeno, bomo ta 
akcijski program obravnavali na političnem aktivu 
in organih upravljanja združenega podjetja, kate
rega pa naj bi dokončno sprejel na prvem nasled
njem zasedanju delavski svet združenega podjetja. 
Glavne karakteristike predloga našega akcijskega 
programa, na katerega pa bodo dane še pripombe, 
spremembe in dopolnitve, so zlasti naslednje:

Organizacijske enote v združenem podjetju se 
zadolžujejo, da takoj pristopijo k realizaciji ustav
nih amandmajev, zlasti ustavnih amandmajev XXI 
in XXII, katera sta z ustavnim zakonom začela 
takoj veljati. Vso skrb m orajo organizacijske enote 
posvetiti proivzodnemu procesu v svojih enotah, 
zlasti v smeri, da bo proizvodnja potekala čimbolj 
nemoteno. Nujno je priti v združenem podjetju do 
ustrezne programske politike. Akcijski program 
opozarja vse organizacijske enote v združenem pod
jetju , da se držijo ustreznih dokumentov, ki so bili 
že sprejeti v smeri usm erjanja delitve dohodka in 
osebnih dohodkov, kakor tudi intencij predloga sa
moupravnega sporazuma, ki je  v sprejem anju za 
našo gospodarsko panogo, kateri pa je bil že kot 
predlog objavljen v našem glasilu. Posebej se opo
zarja na priporočilo Sindikatov Slovenije, na osnovi 
katerega naj bi noben zaposlen delavec ne mogel 
prejem ati manj kot 1000 din za redno delo v rednem 
delovnem času. Na osnovi samoupravnega sporazu
ma, h kateremu bo pristopilo združeno podjetje, 
pa bo treba tudi znotraj združenega podjetja pri
stopiti k akciji, da se za enako delo zagotovi enako 
plačilo in da se uskladijo razne druge ugodnosti, 
kot so dodatek za stalnost, regresi, odpravnine itd. 
V kolikor je neka organizacijska enota v združenem 
podjetju  brez lastne krivde prišla v težak ekonom
ski položaj, kar naj bi ugotovila ustrezna komisija, 
naj bi se delavcem v tej organizacijski enoti po

(Dalje na 2. strani)

... . . . .  ■

Pred kratk im  so obiskali Iskro gen. direktor W B  Bauelemente u. Vakummtechnik Berlin NDR 
— G. Heinze in nekaj njegovih sodelavcev. Sprejel jih  je  gen. direktor ZP Iskra V. Logar 
s sodelavci. Razgovor je  obravnaval sedanje poslovanje predvsem pa razširitev sodelovanja



Akcijski program  
stabilizacije  
poslovanja 
združenega podjetja 
Iskra Kranj
(Nadaljevanje s 1. strani)

principu solidarnosti in fakultativnosti zagotovili 
ustrezni osebni dohodki, tako z zunanjo ko t z no
tran jo  pomočjo.

Posebno poglavje se  v program u stabilizacije daje 
novemu zaposlovanju delavcev v naših organizacij
skih enotah. To zaposlovanje naj bo zelo razumno 
in ekonomsko opravičljivo. V kolikor pa bi se v 
neki naši organizacijski enoti porajal višek delav
cev, naj se podvzamejo vsi potrebni koraki, da sc 
ti po možnosti zaposlijo znotraj naših organizacij 
odnosno jim  je potrebno oskrbeti zaposlitev tudi 
v drugih organizacijah.

Pri investicijah se posebej opozarja na določbo 
člena 50 sta tu ta  združenega podjetja, po katerem 
m ora dati svoje stališče oz. m nenje k sklepom 
delavskih svetov organizacijskih enot združenega 
podjetja za najetje  kreditov za investicije, ki pre
segajo 1/4 takratne vrednosti osnovnih sredstev, 
tud i delavski svet združenega podjetja. Za izboljša
nje likvidnosti v združenem podjetju  program  opo
zarja  na zm anjšanje naših terjatev, na izdelavo pro
izvodov, ki bodo dobili čimbolj solventne plačnike, 
prav tako pa tud i na ustrezna sredstva za prisilno 
izterjavo naših terjatev. Energično je  treba pristo
piti k varčevanju na vseh področjih in nivojih. V 
izvozu in uvozu se je  treba držati politike, da mora 
biti devizna bilanca združenega podjetja čimbolj 
atkivna. Zoper organizacije, ki poslujejo z izgubo 
v okviru združenega podjetja, je  treba uporabljati 
ukrepe, ki so navedeni v našem novem statutu. V 
samo sanacijo teh enot naj se vključuje dejavnike 
znotraj kot zunaj združenega podjetja.

Posebej se zadolžujejo naše organizacijske enote, 
da izdelajo svoje akcijske program e stabilizacije 
poslovanja, in to čimbolj konkretno. V teh pro
gramih je nujno izkazovati predvidene ekonomske 
učinke. Vodstvo združenega podjetja in vodstva 
organizacijskih enot se zadolžujejo tudi za sestavo 
srednjeročnih programov razvoja tako združenega 
podjetja kot njegovih organizacijskih enot.

Posebno poglavje konkretizira odgovornost zlasti 
vodstvenih ljudi kot kolegijskih izvršilnih organov 
za izvajanje tega program a in poročanje organom 
upravljanja o njegovem izvajanju. V izvajanje pro
grama se vključujejo tudi sam oupravni in družbeno
politični dejavniki v združenem podjetju  in  njegovih 
organizacijskih enotah. Posebej se poudarja, da pri 
obliki odgovornosti ne smemo ostati samo na nekih 
disciplinskih ukrepih, ampak je  treba preiti tudi k 
politično moralni odgovornosti in k eventualni za
menjavi odgovornih ljudi.

Končno akcijski program  opozarja tudi zunanje 
organe, da je treba podvzeti take ukrepe in sistem
ske rešitve v našem gospodarstvu, da bo brem e 
stabilizacije padlo na vse delovne ljudi, tako tiste, 
ki so zaposleni v proizvodnji, kakor tiste  v nego
spodarski sferi. Ukrepi stabilizacije naj gredo v 
sm eri razbrem enjevanja gospodarstva in ne sme 
biti to  več samo politična parola. Program  tudi opo
zarja, da je  treba pri izvajanju te stabilizacije imeti 
pred seboj vedno tudi ekonomski položaj našega 
delovnega človeka in skrbeti za njegov standard 
zlasti z ustreznim  reševanjem stanovanjske proble
matike, družbeno prehrano itd. Počitniško skupnost 
se  zadolžuje, da čim prej napravi svoj konkreten 
program  razvoja.

Stojim o pred sprejem om  važnega dokumenta v 
našem združenem podjetju  in v organizacijskih eno
tah. Nujno je, da se v dokončno oblikovanje tega 
dokum enta v čim večji meri in s čim večjo aktiv
nostjo  vključijo naši samoupravni in politični de
javniki prav tako pa tudi člani kolektiva našega 
podjetja, tako da bomo dobili čimbolje izoblikovan 
«loitunzeni Za njegovo uresničitev pa se moramo 
potoni boriti na vseh nivojih.

P. G.
» sas

Direktor tovarne ing. Janko Pucelj in g. Dean Knapic po podpisu pogodbe o vlaganju tujep 
kapitala v Iskrino tovarno »Polprevodniki«

» Polprevodniki« Trbovlje

Pogodba o vlaganju 
tujega kapitala

V petek, 13.8. 1971 sta direk
tor tovarne Janko Pucelj ter 
lastnik ameriške firme dr. 
Deán Knapic na seji odbora 
za gospodarjenje podpisala 
pogodbo o skupnem vlaganju 
kapitala v Iskro  — tovarno 
polprevodnikov v Trbovljah. 
S tem  je  končan prvi del p ri
prav za novo fazo sanacije 
ter razvoja tovarne polpre
vodnikov.

Prvi pogovori so sc pričeli 
v začetku letošnjega leta, ko 
je prve kontakte z ameriško 
firmo Knapic Associates nave
zal ing. Pečnikar, predstavnik 
Iskre v New Yorku. Lastnik 
fiirme dr. Knapic se je  takoj 
začel zanimati za vlaganje ka
pitala v Iskro tovarno polpre
vodnikov. Po večkratnih obi
skih iz obeh strani je  v ju liju  
začela pogodba dobivati do
končno obliko. Interese Iskre 
in Knapica jc  bilo treba 
vskladiti z veljavnimi jugo
slovanskimi predpisi. V Jugo
slaviji še niso povsem razči
ščeni predpisi o  vlaganju, r a 
zen tega pa je primerov o 
vlaganju v Jugoslaviji zelo 
malo. Pri sestavljanju pogod
be smo sl ogledali dva vzor
ca, za katera smo dobili pri 
zvezni vladi zelo pozitivno 
mnenje.

Dr. KNAPIC
Lastnik pod je tja  Knapic 

Associates je  dr. Knapic. Ro
dil se je  na  Sušaku, vendar 
je živel na teritoriju  pod oku
pacijo Italije. V ZDA je p ri
šel 1942. leta.

Dr. Knapic je  zelo uspešen 
poslovni mož, saj si je  ustva
ril zelo lepo kariero in je bil 
direktor p r i večjih polprevod-

niških firm ah. Poznan je  pri 
vseh večjih polprevodniških 
firm ah v svetu. Registrirane 
ima patente in patentne apli
kacije, ki zadevajo raziskave 
na  kom pjuterjih , avtom atski 
oprem i za proizvodnjo (Bell 
System) in patente za polpre- 
vodniške in  infrardeče m ate
riale, njihov razvoj ter avto
m atsko oprem o za njihovo 
proizvodnjo (Knapic E lectro
Physics).

Poleg tega pa je še lastnik 
patentov p ri firmi Kollstan 
Semiconductors Components, 
ki so v zvezi z varactor dio
dami, preklopnim i diodami, 
foto diodami in  digi-optiko. 
Skupno število patentov — 22.

51 % Iskra : 49 «/„ Knapic
Celokupna vrednost skupne

ga vlaganja znaša 1.224.490 $,

od tega Knapic Associates 
600.000 S, kar predstavlja 49 j 
te r Iskra 624.490$, kar je 
Sl %.

V tem razm erju 51:49 sc bo 
delil tudi dobiček. V skupne 
stroške skupne družbe je 
Knapic priznal tudi vse sira 
ške, katere ima tovarna. No
va družba bo solidarno pre
našala tudi eventualno iz
gubo.

Vloga Knapica je predvsem 
v know hovu . .  Tehnologija 
katera se v polprevodniki 
industriji tako hitro razvija, 
bo prišla na ta način v Iskro. 
Prenos tehnologije bo omogo
čilo 7 strokovnjakov njegove 
družbe. Trije izmed teh sole 
dva meseca v tovarni ter de
la jo  skupno z Iskrinimi teh
nologi.

(Nadaljevanje na 6. str.)

Izredno zanimanje 
za letošnji 
zagrebški velesejem

Uprava zagrebškega velesej
m a je sporočila, da domači • 
in  tu ji poslovni ljudje kažejo 
izredno veliko zanim anje za 
letošnjo jesensko m anifesta
cijo  od  9. do 19. septem bra, 
k je r  bo  sodelovalo 1200 doma
čih in 5000 tujih  razstavljalcev 
iz 50 držav vseh petih  celin. 
Razstavili bodo 300.000 proiz
vodov nam enjenih mednarod
n i izm enjavi in  navezovanju 
poslovnega sodelovanja s tu 
jim i partnerji vsega sveta.

Domači razstavljala (mfii 
njim i tudi Iskra!) bodo ni 
jesenskem velesejmu prikaza
li naj novejše dosežke s pod
ročja strojegradnje, črne m 
barvaste m etalurgije, elektro
industrije, precizne mehani
ke in optike. Na velesejmu 
pričakujejo obiske gospodah 
skih delegacij iz Nizozemske, 
Francije, Japonske, Avstralije, 
Kitajske. Albanije, Sovjetske 
zveze, ZDA, Kanade in vzhod
noevropskih držav.



Kongres Mednarodne federacije Odločilni ukrepi
za obdelavo podatkov končan zoper nelikvidnost

V navadi je, da ob vsaki večji prireditvi napra
vimo nekak obračun, kako je bila pripravljena in 
kako je  uspela. Zato tudi ob koncu letošnjega 4. 
kongresa IFIP — Mednarodne federacije za obde
lavo podatkov v L jubljani poglejmo, kako je pote
kel, saj se zaradi omejenega prostora ne moremo 
spuščati v podrobnosti, že  kar v uvodu pa lahko 
z zadovoljstvom zapišemo, da tako udeleženci kon
gresa, kakor tudi tu ji tisk ne skoparijo z ocenami, 
da je  bil kongres zelo dobro organiziran in  je  zato 
vsestransko odlično uspel.

Da je bila prav Ljubljana 
prizorišče pomembnega zbora 
svetovnih znanstvenikov in 
strokovnjakov s področja ra
čunalništva, gre zasluga trem  
našim strokovnjakom dr. To
moviču, dr. Železnikarju in 
mgr. Leskovarju, ki so idejo
0 organizaciji 4. kongresa 
IFIP v Ljubljani že 1. 1966 
dali tedanjemu predsedni
ku. Po hudi borbi je  federa
cija naslednje leto v Mexico 
Cityju kandidaturo Ljubljane 
sprejela in tako je bilo prav 
gotovo letos največje sreča
nje znanstvenikov in strokov
njakov s tega področja v na
šem glavnem mestu.

Organizatorji kongresa 
IFIP v Ljubljani so se na to 
obsežno in zares zahtevno 
prireditev pripravljali dobro 
leto, dosledno in z vso na
tančnostjo, da le ne bi prezrli 
tudi najmanjše podrobnosti. 
Zato prav nič čudnega, da so 
si s tem pridobili vsestranske 
polivale.

Na letošnjem kongresu ra
čunalništva je  v celoti sode
lovalo prek 3400 strokovnja
kov in znanstvenikov iz skup
no 49 dežel, za katere je bilo 
treba preskrbeti ustrezna 
prenočišča in prehrano. Že 
samo to je bila za organiza
torje težka naloga, saj so 
zmogljivosti hotelov v Ljub
ljani in bližnji okolici daleč 
premajhne za tolikšno števi
lo gostov.

Strokovnjaki so za kongres 
pripravili skupno 570 refera
tov, ver dar jih  je  komisija iz
brala 218, katere so prebrali 
avtorji iz 28 dežel. Spričo to
likšnega števila referatov nič 
čudnega torej, če se jih  je 
vsak dan kongresa zvrstilo 
kar po 40 in so zajemali se
dem bistvenih področij člo
vekovega udejstvovanja. O 
obsežnosti dela šestdnevnega 
kongresa pa govori še drug 
podatek. Po slavnostni otvo
ritvi v dvorani Tivoli, je  de
lo kongresa teklo v tej in še 
naslednjih dvoranah: Festi
valni in dvorani Slovenske 
filharmonije ter v kinodvo
ranah Union, Komuna in Ši
ška, razen tega pa so se po
samezne sekcije kongresa se
stajale še v 11 drugih po mož- 
t»h dvoranah. Poseben prob
lem so rešile ekipe servisa 
Iskra Commerce in RTV, ki 
so vse dvorane oskrbele s so
lidnim ozvočenjem (tudi rc- 
ttrvtim), predavateljem  na 
voljo pa je bilo še 16 kino
projektorjev, 12 grafoskopov 
m diaprojektorjev, ki si 
v*  te dneve skoraj niso uteg-
1 odpočiti. Seveda pa jc bi- 
0 na razpolago tudt več kot 
dovolj magnetofonov in pi
salnih strojev tako. da niko-

m ur izmed udeležencev in 
novinarjev, številnih domačih 
in tujih , ni bilo treba čakati 
na katerega teh pripomočkov. 
Poskrbljeno pa je  bilo razen 
tega ttidi za dokajšen izbor 
kulturnih  in drugih priredi
tev, ki so si jih  ogledali ude
leženci kongresa z vseh stra 
ni sveta, kakor tudi za soli
den prevoz po mestu. Skrat
ka — organizatorjem  rc\da 
za uspešno izpeljano tako ob
sežno m ednarodno prireditev 
vse priznanje!

Kakor otvoritvena sloves
nost, je  bila tudi sklepna v 
dvorani Tivoli. Ob te j prilož
nosti je  zagrebški balet požel 
vse priznanje za balet pod 
imenom »Data Processing«, 
katerega koreografija je  po-

» Instrumenti« Otoče

vzeta iz delovanja računalni
ka. Udeležlnce kongresa je po
zdravil predsednik kongresne
ga odbora prof. dr. Milan 
Osredkar, dosedanji predsed
nik IFIP, akademik A. A. Do- 
brodnicin pa je  ob tem slo
vesno predal posle novemu 
predsedniku prof. dr. Hoinzu 
Zemaneku iz Avstrije.

H krati s koncem 4. kongre
sa IFIP so na Gospodarskem 
razstavišču zaprli tudi razsta
vo računalništva, ki se lahko 
pohvali z dokajšnjim  obi
skom tako strokovnjakov, ka
kor tudi drugih obiskovalcev 
in je vsekakor dosegla več 
kot so od nje pričakovali. 
Zlasti pa jc  ta razstava ovr
gla m nenja nekaterih znan
stvenikov, udeležencev kon
gresa, ki so  menili, da je  pre
m alo strokovna- Vendar — 
organizatorjem in tudi samim 
razstavijalccm je  p ri tem šlo 
za to, da bi bila razstava 
bolj poljudna, pa morda tu
di malce komercialna. Tako 
ali drugače — bila je  na vi
šini in zanimiva tudi za lai
ke, ki jim  računalništvo do
slej ni bilo znano.

Zvezni sekretar za finance se je  31. avgusta pogovarjal 
s predstavniki zveže sindikatov Jugoslavije o tem, da 
zvezni organi pripravljajo konkretne ukrepe za odpravo 
nelikvidnosti. Predvidoma bodo ukrepi objavljeni že 
v septembru.

§\g©likvidnost - cokla
večji uspešnosti

5. redno zasedanje DS, ki se ga je udeležilo 14 članov (7 
odsotnih) in 4 gosti, je  vodil predsednik DS tov. Alojz Iskra. 
Člani so obravnavali polletno poročilo in dopolnitve pravilnika 
o delitvi osebnih dohodkov.

Polletno poročilo kaže, da 
kolektiv z rezultati ni zado
voljen, čeprav je  bila proiz
vodnja večja od planirane. 
Prim erjava z istim obdobjem 
lani pa kaže celo 21,7 % po
večanje. Glavni vzrok, da po
slovanje ni še uspešnejše pa 
je  v splošni nelikvidnosti, ki 
hrom i aktivnost, povzroča ne
malo problemov in zahteva 
mnogo angažiranosti. Kupci 
dolgujejo otoški tovarni 
4-krat več kot je tovarna 
dolžna drugim. Meja plačil je 
porasta na 170 dni. Zadevni 
kratkoročni krediti so dragi, 
dostikrat pa rti denarja za 
plačilo carine. Obstaja realno 
mnenje, da bi naredili do 15 
odstotkov več, če teh težav 
ne bi bilo. Kolektiv bi imel 
večji interes za povečanje 
proizvodnje, če ne bi teh 
problemov čutili pri vsakda
njem delu.

Zaradi omenjenih težav in 
problemov so sprejeli nasled
n je  sklepe:

— naredi naj se pregled 
vseh nabavljenih investicij v
I. polletju;

— razčisti naj se problema
tika proizvodnje US6A;

— komisija naj sestavi pre
gled vsega negibajočega ma
teriala od leta 1969;

— pregled vseh naročil za 
letošnje leto od domačih in 
tu jih  kooperantov;

— sklicati sestanek s pred
stavniki Iskra Commerce za

radi skrajšanja plačilnega ro
ka.

Dodatno k razpravi je  di
rek tor tovarne tov. Albin Jen
sterle naglasil, da je treba 
poostriti štednjo z m ateria
lom in naročiti le tiste inve
sticije, ki so res nujne.

Sindikalni funkcionarji so 
povedali svoje ocetne vzro
kov nelikvidnosti in pred
vsem opozorili na vedno 
večje težave v izplačilu oseb
nih dohodkov delavcev. Pred
sednik zveznega odbora sin
dikata gradbenih delavcev 
Vladimir Stijovič je  izjavil, 
da je  položaj takšen, da je 
nemogoče čakati na dolgo
ročne rešitve in da v gradbe
n ih  podjetjih zaradi tega vse 
pogosteje govorijo tudi o pre
kinitvi dela. š e  zlasti na ve
likih investicijskih objektih, 
ki jih  financirajo družbeno
politične skupnosti.

Janko Smole je povedal, 
da se pripravljajo dolgoroč
ne sistem ske rešitve, pa tudi 
ukrepi, s katerim i bi nelik
vidnost omilili v čim krajšem  
roku. Izgube v delovnih orga
nizacij, ki so se že nakopi
čile na približno 5 m ilijard 
dinarjev, bodo prve čutile 
nove predpise. Predlagajo 
prisilne? poravnavo bank z 
delovnimi organizacijami, ki 
poslujejo z izgubami. Tudi 
doslej se je  govorilo, da bi 
m orale banke in družbeno 
politične skupnosti sanirati 
ta  podjetja. Vendar pozivi 
niso bili učinkoviti in mo
ra jo  biti zaradi tega sprejeti 
tudi zakonski predpisi. Ban
ke bodo tako morale kredite, 
dodeljene tem podjetjem , od
pisati, »zamrzniti« ali spre- 
m aniti v kredite — v skupna 
nalaganja.

N ujne bodo tudi bistvene 
spremembe v vedenju drža
ve, je  dejal Smole. Družbeno
politične skupnosti se še zme
raj brez vnaprej zagotovlje
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»Elektromehanika« Kranj

Akcijski program
dela organov upravljanja, družbeno-političnih 
organizacij in vodstva tovarne

Organizacija ZK tovarne je  dala pobudo, da se na 
osnovi sklepov in akcijskih programov vodstva 
družbeno političnih organizacij Slovenije in spreje
tih  ustavnih amandm ajev pripravi akcijski program 
delovanja vseh faktorjev, ki lahko odločilno vplivajo 
na boljše gospodarjenje, razvoj samoupravnih in 
družbeno-političnih odnosov.

Tovarniški komite je  imenoval posebno komisijo, 
ki jo  vodi d irektor tovarne z nalogo, da pripravi 
osnutek akcijskega programa. Osnutek zajema nalo
ge na področje gospodarjenja, proizvodnih odnosov, 
sam oupravljanja in družbeno-politične aktivnosti. 
Poseben poudarek je  podan stabilizaciji gospodar
jenja, uresničevanju ustavnih amandmajev in samo
upravnega dogovora o usm erjanju delitve dohodka 
in osebnih dohodkov. Poudarjena je tudi odgovor
nost nosilcev program a za uspešno izvajanje pro
grama.

Akcijski program bo predložen v obravnavo de
lavskemu svetu tovarne, ki naj s svojo odločitvijo 
načrta sm er nadaljnega razvoja. Sprejem anje in 
uresničevanje akcijskega program a bo obenem tudi 
pričetek povečane aktivnosti družbeno-političnih or
ganizacij in organov upravljanja do pričetka delovne 
sezone. — lin

nih sredstev spuščajo v ve
like obveznosti, njihovi »ra
čuni« o dotoku sredstev pa 
puščajo hude posledice na tr
gu, ki jih  plača gospodar
stvo. Podobno delajo tudi 
banke. Vse to povzroča, da 
so dogovori v gospodarstvu 
nerealni. »Država mora imeti 
obvezna rezervna sredstva, 
č e  jih nima, se ne more po
javljati na trgu,« je dejal 
Smole.

N ujna so tudi večja jam 
stva, s katerim i bi prepre
čili družbenopolitičnim skup
nostim  njihove nenehne »na
pade« na sredstva bank — da 
bi zgradili skupne objekte 
infrastrukture.

S sporazumi pa tudi z za
konskimi predpisi bomo spod
bujali odlivanje dohodku v 
rezervne sklade. Zanj ni ure» 
jen niti sistem amortizaci je, 
ki je  bila obračunana v ča
su, ko je  bil dinar močnej
ši, zdaj pa mnoga podjetja 

' na račun amortizacije delijo 
visoke osebne dohodke.

V načrtu je tudi določitev 
meje, da katere se v našem 
sistemu lahko kdo zadolžuje. 
Glede tega ni nobenih norm, 
je prijaomnil Smole. Legiti
m acija za najetje kredita ni 
finančno stanje in poslovanje 
delovne organizacije, marveč 
to , kakšni so načrti, pri nas 
pa so vsi načrti dobri«

Kakor je rekel Smole, bo
mo uredili tudi vprašanje 
obresti na nov način, prav 
tako pa so predvidene spre
membe v uporabljanju sred
stev iz sklada skupnih rezerv. 
Iz tega sklada ne bi smeli 
kriti izgub, pač pa bi po teh 
sredstvih posegli samo, ka
dar nastanejo »zastoji« pri 
izplačevanju osebnih dohod
kov, in pa za prekvalifikacijo 
delavcev.

Gospodarstvo je v bankah 
vezalo na rok 34 milijard di
narjev. Smole meni, da je  to 
nesmiselno, saj mnoga od 
teh podjetij nim ajo denarja 
niti za najnujnejše potrebe. 
Zato je  verjetno, da v pri
hodnje vsako podjetje niti 
ne bo moglo vezati sredstev 
na rok, tako na prim er tista  
podjetja, ki so že najeja ve
liko kratkoročnih kreditov 
ali poslujejo z izgubo ali pa 
imajo blokirane žiro račune.

Ob koncu pogovora je se
kre tar sveta ZSJ M arjan Ro
žič menil, da se tudi sindi
kati v marsičem strin jajo  s 
takšnimi načini odpravljanja 
nelikvidnosti. Dejal je, da se 
bo vodstvo sindikatov v krat
kem natančneje izreklo o teh 
ukrepih in da bodo sindikati 
do razprave v gospodarskem 
zboru zvezne skupščine mor
da prišli na dan tudi s svo
jim i predlogi.
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Montaža ima • 
prepolne roke dela

OZD »Montaža« v okviru Iskra Commerce, čeprav 
opravlja zelo pomembno dejavnost, tudi v našem 
glasilu po svojem delovnem obsegu in  pomenu vse 
preredko najde prostor. No, skušajm o danes storje
no popraviti in se vsaj površno lotimo njene dejav
nosti v prvem letošnjem  polletju, pa se bomo zlahka 
prepričali, kako montažne skupine te enote Iskra 
Commerce malone na področju vse države opravlja
jo  zares obsežna dela.

Video plošče
Odslej bo mogoče kupovati TV oddaje
Audiovizuelni sistem registriranja TV programov na 

plošči, podobni gramofonski plošči, so po 6 letih raz
iskav pokazali javnosti.

Videoplošča je skupni izum zahodnonemških in bri
tanskih firm , omogočala pa bo gledalcem, da bodo 
kupovali TV oddaje posnete na ploščah in jih  kasneje 
predvajali prek naprave, ki je  s kablom povezana s 
standardnim  TV sprejemnikom. Gre za kot papir tanko 
ploščo s 140 utori na širini 1 mm, medtem ko jih ima 
običajna gram ofonska plošča samo 13. TV plošča se 
vrti na zračni blazini s h itrostjo  1500 obratov na mi
nuto. Program  tra ja  pet ur.

Proizvajalci izjavljajo, da bo njihova cena enaka 
cenam gramofonskih plošč, mogoče pa jih bo vlagati 
v časopise in revije kot vizuelno dopolnitev tiskane 
besede. Pričakujejo, da se bodo kmalu pojavili na 
tržišču tudi videofoni za predvajanje posnetih progra
mov. Cena bo 600 m ark, dvakrat toliko pa za barvni 
program.

S seje poslovnega odbora »Elektromelianike«

Vso skrb 
modernizaciji

V OZD Montaža Iskra 
Commerce je bilo v prvem 
polletju 1971 povprečno 15 za
poslenih več, kot v preteklem 
letu, kar pomeni povprečno 
208 zaposlenih oz. 84 % pla
niranega števila.

Glede na to, da je  iz pre
teklega poslovnega leta, na 
številnih delih ostalo še pre
cej nedokončanega, so delav
ci OZD Montaža v obdobju 
od letošnjega januarja  pa do 
konca jun ija  delali na nič 
manj kot 136 objektih. Dela 
so v tem obdobju dokončali 
na skupno 91 objektih in jih  
že predali kupcem, medtem, 
ko se dela na naslednjih 45 
objektih bližajo koncu in bo 
do konca 1. 1971 odprtih  še 
nadaljnjih 71 novih delovnih 
področij.

Ne bo pri tem odveč, če po
gledamo še, kako je bila 
montažna dejavnost porazde
ljena po naših republikah. V 
Sloveniji na prim er so mon- 
terske skupine v prvem pol
letju  opravljale montažo ATC 
Iskra 58 in 585 na 23 objek
tih, od katerih so v tem ob
dobju 11 posvem dokončali 
in je PTT omrežje s tem bilo 
razširjeno za 10.200 lokalnih 
in 500 proračunskih priključ
kov. Nadaljujejo se, oz. do
končujejo še dela na preosta
lih 12 objektih s skupno
13.200 lokalnimi priključki in
5.200 proračunskim i, medtem 
ko bo do konca leta odprtih  
pa še 12 novih gradbišč z na
daljnjim i 9,800 lokalnimi in
6.000 proračunskim i priključ
ki. Razen tega so na štirih 
gradbiščih dokončali montažo 
končne serijske ATC Iskra 
58C s skupno 280 lokalnimi 
priključki, do konca leta pa 
bodo začeli z deli na nadalj
n jih  15 objektih s skupno 
1.340 priključki.

Tudi na področju republike 
Srbije dela ne m anjka. V 
prvem polletju je tekla mon
taža na 29 objektih, od kate
rih  so jih  v tem  obdobju do
vršili 18 s skupno 7.100 lokal
nimi in 1.800 proračunskim i 
priključki. Dovršujejo začeta 
dela na nadaljnjih 11 objek
tih, ki bodo imeli skupno 
30.700 lokalnih priključkov in 
5.100 proračunskih. S tem pa 
na področju Srbije še ni ko
nec letošnjih nalog, saj je 
predviden začetek montažnih 
del na še 10 novih objektih z 
zmogljivostjo 14.500 lokalnih 
priključkov in 1.350 prora
čunskih. Vse našteto se nana

ša na ATC Isk ra  58 in 585, 
m edtem ko so pri končnih se
rijsk ih  ATC Iskra 58C zaklju- 

. čili montažna dela na 16 ob
jektih  s skupno 700 prikjuč- 
ki, odprta pa bo do konca 
leta montaža na še 8 objek
tih s 420 priključki.

Na področju AP Vojvodine 
je  bilo v prvih šestih mese
cih letošnjega leta v delu 10 
objektov, od katerih  so jih 
polovico v tem času že izro
čili prom etu in im ajo skup
no 1.500 lokalnih priključkov, 
dokončujejo pa še drugo po
lovico s 4.600 lokalnimi pri
ključki in 1.600 proračunski
mi, računati pa je  do konca 
1. 1971 z začetkom montažnih 
del še na novih 12 objektih 
z zmogljivostjo 4.200 lokalnih 
priključkov in 2.600 prora
čunskih, kar vse velja za ATC 
Iskra 58. in 585, medtem ko 
so v tem obdobju dokončali 
tudi 10 objektov (ATC Iskra 
58C-končnih, serijskih) s 540 
priključki a do konca leta 
bodo odprli še 3 nove z 240 
priključki.

V SR Makedoniji so v pr
vem polletju zaključili dela 
na 1 objektu s 3 tisoč pri
ključki, ostala dva z zmoglji
vostjo 1.100 priključki pa še 
dokončujejo, odprli pa bodo 
letos še 4 nova gradbišča s
3.000 lokalnimi priključki in 
500 proračunskim i, prav tako 
pa končno serijsko ATC Iskra 
58C s 100 priključki.

V Bosni in Hercegovini so 
do konca jun ija  dovršili dva 
objekta z 2.100 lokalnimi in 
300 proračunskim i priključki, 
dela pa teko še na enem ob
jektu  z 200 priključki, oz. je  
predvideno, da bodo letos za
čeli z deli še na 2 novih s 
skupnimi zmogljivostmi 3.000 
priključkov.

Razen tega so v prvem pol
letju tekla dela še na 19 ob
jektih in sicer so dokončali 
montažo 8 novih stranskih in
dividualnih ATC z zmogljivo
stjo  120/1750, opravili na dveh 
ATC rem ont, dela pa še teko 
na nadaljnjih  9 objektih in si
cer m ontaža 6 ATC z zmoglji
vostjo 85 1260, m ontaža direk- 
torsko-sekretarske naprave 
ter rem ont in servis na dveh 
objektih, a v pripravi sta še 
montaži dveh ATC z zmoglji
vostjo 50,560.

V polletju so končali tudi 
dela na 10 objektih, k jer so 
montirali nove železniške 
ATC, na petih objektih pa de
la še teko, predvidena pa je 
do konca leta še vrsta novih 
objektov.

Ce k vsemu navedenemu 
prištejem o še obnovo in re
mont nekaterih rabljenih cen
tral v delavnicah, rem ont 
usmerniških naprav, izdelavo 
16 preizkusnih naprav in še 
vrsto drugega, potem  mirno 
lahko zapišemo, da je  delovni 
kolektiv OZD Montaža v 
Iskra Commerce letos že 
opravil veliko, obsežno in za
htevno delo, pa čeprav pol
letnega proizvodnega načrta v 
celoti, zlasti iz objektivnih 
razlogov ni izpolnil.

20. avgusta je  razpravljal 
poslovni odbor o polletnem 
poslovanju kranjske tovarne. 
Kolektiv je v tem obdobju 
dosegel ugodne rezultate. Za
radi ustreznega razporeda fi
nančnih sredstev so se osebni 
dohodki izplačevali v postav
ljenih rokih, čeprav se je sta
nje kupcev bistveno povečalo. 
Nelikvidnost poraja proble
me, ki jih  kolektiv še nekako 
rešuje, vendar vse to vzame 
mnogo oz. preveč dragocene
ga časa pa tudi stroški so 
mnogo večji, kar vse pada na 
račun kolektiva, ki se v sploš
ni nelikvidnosti bori za svoj 
ju trišn ji dan.

K ljub razm erom a ugodne
mu rezultatu  polletnega po
slovanja (proizvodni plan pre
sežen za 29 %!) pa je bil po
slovni odbor m nenja, da je 
nujno treba izboljšati tehno
logijo in posvetiti vso skrb 
modernizaciji in avtomatiza

ciji, ker brez tehničnega na
predka v proizvodnji ne bo 
znatnejših uspehov, eksten
zivno večanje proizvodnje pa 
v prihodnje nikakor ne pri
de v poštev. V ta namen bo 
potrebno pridobiti nove stro
kovne kadre in obstoječo 
strokovnost še izpopolniti.

Knjiga
»Elektronski
računalniki«

Vzporedno s 4. kongresom 
IFIP je Elektrotehniška zve
za Slovenije poskrbela za pri
jetno  presenečenje. Iz sred
stev zbrane članarine je nam
reč izdala priročno knjigo 
»Elektronski računalniki«, do
kaj obsežno delo skupno 26 
slovenskih in jugoslovanskih 
avtorjev, ki preprosto v svo
jih sestavkih pojasnjujejo os
nove računalniške tehnike, 
program iranje in uporabo 
elektronskih računalnikov. 
Sestavke avtorjev, med njimi 
jih je nekaj tudi iz Iskre, do
polnjujejo številne tabele, 
slovar tu jk  in seznam litera
ture za poglobljen študij, za
to  bo knjiga dobrodošel uč
benik za srednje in visoke 
šole, saj smo takšno delo 
prav gotovo že pogrešali.

Elektrotehniški zvezi Slove
nije ob izdaji knjige »Elek
tronski računalniki« zato vse 
priznanje, saj je  s tem le se 
poudarila kongresno vzdušje, 
ki je  vladalo v Ljubljani od 
22. do 29. avgusta, prav tako 
Ija je obogatila strokovno 
¿njižno polico z delom, ki ga 
bodo s pridom  uporabili tu
di številni sodobni študentje.

—ko
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N apajalne naprave za rajonsko ATC K runski venae v Beogradu
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Samoupravni profili 
direkcije domačega trga

ISKRA —
ELEKTROMEHANIKA KRANJ

r a z g l a š a

prosta delovna mesta v G P P  obrata AT N, in
sicer:

1. VODJO ODDELKA ZA PLANIRANJE

2. VODJO ODDELKA ZA PLANIRANJE MATE
RIALA

3. VODJO ODDELKA ZA PLANIRANJE KAPACI
TET

Pogoji:
Pod tč. L: visoka šolska izobrazba ekonomske, strojne 

ali elektro smeri s 4-letno prakso;
Pod tč. 2.: višja šolska izobrazba ekonomske, strojne 

• ali elektro smeri s 4-letno prakso;
Pod tč. 3: višja šolska izobrazba strojne, ekonomske 

ali organizacijske smeri s 4-Ictno prakso.

Pismene prijave pošljite na kadrovski oddelek naše to
varne do 30. septem bra 1971.

» Eisktromehanika« Kranj

Potrebe terjajo večjo proizvodnjo
8500 TELEFONSKIH RELEJEV NA DAN — 30 %
VEČJA PROIZVODNJA ELEKTRIČNIH ŠTEVCEV

Med novo ustanovljenimi 
poslovnimi direkcijam i Iskra 
Commerce, ki so dobile s 
1. julijem  tega leta legitima
cijo organizacij združenega 
dela in s tem vred tudi ustrez
no samoupravno fiziognomijo, 
stoji direkcija domačega trga 
nedvomno pred najodgovor
nejšimi nalogami. Medtem ko 
so druge direkcije številčno 
precej šibkejše, kadrovsko in 
operativno homogenejše, pred
vsem pa skoncentrirane na 
enem mestu, predstavlja di
rekcija domačega trga tisto, 
kar pojm uje javnost kot »pri
sotnost Iskre v jugoslovan
skem gospodarskem prosto
ru«.

Gospodarski načrtovalci, ki 
so pred dobrim  desetletjem 
ali več predstavljali temelje 
Iskrinih teritorialnih izpostav 
v glavnih republiških in po
krajinskih središčih, ki naj bi 
ponazarjali tudi fizično pri
sotnost firme na domačem 
trgu, si prejkone niso mogli 
predstavljati, da se bodo fi
liale pod vplivom tržnih za
konitosti razrasle v dejanske 
komercialne ambasade, kate
rih nadaljnji razvoj ni težko 
predvidevati.

Tržno orientirano gospodar
stvo terja ustrezna pravila 
obnašanja na posameznih re
gionalnih področjih, katerih 
skupni imenovalec je maksi
malna decentralizacija poslov
nih dejavnosti in gospodarski 
račun, temeljni postulat pa 
operativna gibčnost in sposob
nost sprotnega prilagajanja 
hitro sc sprem injajočim  trž
nim razmeram.

Vse to ima svoj odmev tudi 
v samoupravnem snovanju di
rekcije domačega trga. V skla
du z obstoječo situacijo in

zahtevami domačega trga so 
družbeno politične organiza
cije OZD direkcija domačega 
trga predlagale v samouprav
na telesa ljudi z izpričanim 
posluhom za dogajanja na 
posameznih jugoslovanskih tr
gih in z ustrezno avtoriteto, 
ki naj omogoči dosledno iz
vajanje poslovnih in samo
upravnih smernic. Na prvem 
zasedanju delavskega sveta 
DDT je bil zn njegovega pred
sednika soglasno izvoljen tov. 
Peter Klemenc, a za njegove
ga nam estnika tov. Reuf Da- 
lipagič.

Teritorialna razmeščenost 
posameznih enot direkcije do
mačega trga seVeda ne gre v 
prid prepogostemu sestajanju 
sveta, ki m u je zaupano od
ločanje o pomembnih zadevah 
v sferah domače prodaje. 
Glede takšnega stanja stvari 
sc je  svet že v samem začet
ku odločil, da se ne bo »vme
šaval« v delo operativnega 
štaba in strokovngea vodstva 
direkcije, pač pa da bo zah
teval konkretne delovne prog
ram e in poslovne rezultate. 
Poslovno kontinuiteto si je  
delavski svet zagotovil z izvo
litvijo upravnega odbora, ki 
ga sestavljajo ustrezni eksper
ti za posamezna operativna 
področja: Simon Primožič
(direktor OD), Tomo Lešnik 
(direktor m ariborske filiale), 
Mojca Šuster (tajnica ljub
ljanske fiiliale), Ivo Virtič 
(vodja servisne dejavnosti) in 
Svetozar Miličevič (vodja ve
leprodaje beograjske filiale). 
Razen le-teh pa sodelujejo v 
parlam entarnem  življenju di
rekcije ustrezne komisije, po 
filialah pa kolektivni izvršilni 
organi, ki jih  volijo zbori de
lovnih ljudi. Vsa samouprav

na telesa so izvoljena za dobo 
enega leta, nakar bodo mo
rala polagati pred svojimi ko
lektivi račun o uspešnosti ali 
neuspešnosti svojega delova
n ja  v času tra jan ja  njihovih 
mandatov.

Tračnice sam oupravnosti v 
direkciji domačega trga so 
torej postavljene. Na vrsti je 
izdelava »voznih redov«, t. j. 
ustreznih pravilnikov in po
slovnikov, ki naj dajo načel
nim samoupravnim odločit
vam tudi interno zakonito ve
ljavo. Delovne program e po
sameznih komisij in strokov
nih ekip bo delavski svet pre
gledal na prvi seji.

M

Kot smo že poročali, je  gle
de naročil kranjska tovarna 
v nenehnem porastu. Prav za
radi tega bo v kratkem  do
grajeno novo poslopje za 
obrat ATN (avtomatske tele
fonske naprave), kam or bodo 
v prihodnjih mesecih preselili 
nekaj montažnih oddelkov. 
Izredno povpraševanje za te
lefonske releje je narekovalo 
h itro  akcijo, saj bodo pove
čali dnevno proizvodnjo tel. 
relejev na 8500 dnevno, za kar 
bodo potrebovali tudi 100 no
vih delavk.

Povpraševanje po električ

nih števcih iz dneva v dan 
raste in ker ima tovarna do
ber posluh za tržne razmere, 
bo v kratkem  dvignila proiz
vodnjo od 800 na 1400 eno
faznih in od 700 na 920 tr i
faznih števcev. Tudi v tem 
obratu bodo zaposlili novo 
delovno silo.

Po izjavi šefa kadrovske 
službe tov. Cvara, zaenkrat 
ne bo problemov z zaposlo
vanjem, čeprav je lani obsta
jala bojazen, da delovne sile 
v okolici K ranja ne bo moč 
dobiti. Predvsem je tu  miš
ljena nekvalificirana delovna

sila, drug problem pa zaen
k ra t nastaja  pri vključevanju 
visokostrokovnih kadrov. Pa 
tudi tu kaže, da se bo stanje 
popravilo v nekaj letih, pred
vsem zaradi večjega števila 
štipendistov in pa izrednega 
posluha do tistih, ki se hoče
jo  dopolnilno izobraževati, se
veda za smeri, za katere ima 
tovarna interes.

K ranjska Iskra ima sedaj 
5500 zaposlenih. Ce pogleda
mo v dobo pred 25. leti. ko 
jih  je bilo le 750, tedaj je  ta  
porast vreden vse pozornosti. 
Nove prognoze kažejo, da 
ras t kranjske tovarne še ni 
končana, saj se predvideva v 
prihodnjih letih vse večja 
proizvodnja
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Osnutek ustavnih amandmajev 
k ustavi S R  Slovenije v razpravi

(Nadaljevanje Sz prejšnje 
številke)

Že v XXV. ustavnem 
amandmaju je  določeno, da 
med drugim delovni ljudje 
in občani uresničujejo skup
ne interese z neposrednim 
sodelovanjem krajevnih skup
nosti in občin. V am andm a
ju XXXVI pa je  določeno, 
da svoje neposredne potrebe 
v krajevni skupnosti delovni 
ljudje, občani zadovoljujejo:

— s sredstvi, ki jih sami 
neposredno prispevajo s sa
moprispevkom ali na drug 
način;

— z delom dohodka, ki ga 
ta zadovoljevanje skupnih 
Potreb nam enijo krajevni 
skupnosti delavci temeljnih 
organizacij .združenega dela 
z območja krajevne skupno
sti in delavci tem eljnih orga
nizacij združenega dela, ka
terih delavci živijo na ob- 
m°čju te krajevne skupnosti;

— z delom davkov, taks in 
drugih davščin, zbranih na 
obm očju krajevne skupnosti, 
ki jih  občina odstopi krajev
ni skupnosti za uresničeva
n je  njenih nalog v skladu s 
program i razvoja krajevne 
skupnosti in občine;

— z dopolnilnimi sredstvi 
iz proračuna občine in z 
drugimi sredstvi.

S predlogom besedila 
osnutka ustavnih amandm a
jev se v posebnem amand
m aju določajo pravice in dol
žnosti SR Slovenije, katere 
se izvajajo po republiških 
organih in organizacijah. Na
daljn ji ustavni amandm a pa 
določa, da skupščina SR Slo
venije sprejem a v okviru 
pravic in dolžnosti republi
ške zakone, ki se nanašajo 
na zadeve, ki so določene v 
ustavnem am andm aju. Skup
ščina SR Slovenije lahko 
uredi z zakonom tudi druge

zadeve, ki so skupnega po
mena za delovne ljudi in 
občane v SR Sloveniji. Pred 
obravnavo in odločanjem o 
zakonu v pristojnih zborih 
Skupščine SR Slovenije dajo 
o zakonu mnenje delegati 
občin, zbrani na zasedanju 
v Skupščini SR Slovenije. 
Zakon je  sprejet, če zanj 
glasuje večina vseh poslan
cev v pristojnih zborih Skup
ščine SR Slovenije.

Skupščina SR Slovenije 
sprejem a zakone tud i o dru
gih vprašanjih, za katere do
ločata ustavi SFRJ in SR 
Slovenije, da se uredijo z 
zakonom te r na področjih, 
ki se na podlagi ustave SFRJ 
u rejajo  z zveznim zakonom, 
če zveznega zakona ni oziro
ma niso v njem urejena. Z 
zakonom se lahko pooblasti
jo  tudi občine, da s svojim 
predpisom  uredijo posamez
na vprašanja ali da jih  ure

dijo  drugače kot so urejena 
z zakonom.

SR Slovenija sodeluje pri 
uresničevanju svojih nalog z 
drugimi socialističnimi re
publikami oziroma avtonom
nima pokrajinam a zaradi 
obravnave in urejanja vpra
šanj skupnega pomena ter 
izmenjave izkušenj. Ta 
amandm a govori torej o so
delovanju z drugimi sociali
stičnimi republikami oziroma 
avtonomnimi pokrajinam i. 
Zaradi zagotovitve takšnega 
sodelovanja lahko republiški 
organi v dogovoru s pristo j
nimi organi drugih sociali
stičnih republik in avtonom
nih pokrajin  ustanavljajo 
skupne organe, organizacije 
in druga telesa.

V skladu z ustavnim 
amandm ajem k zvezni ustavi 
posebni ustavni amandm a 
SR Slovenije navaja kdaj SR 
Slovenija sodeluje z drugimi 
socialističnimi republikami 
in avtonomnima pokrajinam a 
pri opravljanju določenih 
funkcij federacije v postopku 
dajanja soglasja o temeljih 
družbenega plana Jugoslavije

in o aktih  o določitvi politike 
te r zakonov.

V posebnih am andm ajih sd 
tudi določbe o volitvah v 
predsedstvo SFRJ za SR 
Slovenijo, k jer je  med dru
gim tudi določeno, da sd 
člani predsedstva SFRJ ini 
SR Slovenije za svoje dela 
v predsedstvu SFRJ odgovor
ni Skupščini SR Slovenije, ki 
jih  lahko v prim erih, dolo
čenih z zakonom, odpokliče.

Posebni amandm a govori 
tudi o narodni obram bi, o  
splošnem ljudskem odporu, 
partizanskih enotah in o or« 
ganih splošnega ljudskega 
odpora pri varovanju in  
obram bi neodvisnosti, suve
renosti, teritorialne neokr
njenosti in z ustavo SFRJ 
določene družbene in politič
ne ureditve.

Posebej je  treba poudariti 
tudi am andm a XLIII, ki go
vori o sodelovanju SR Slo
venije p ri določanju in izvaf^ 
jan ju  zunanje politike SFRJ*: 
Tukaj je  med drugim dol<> 
čeno, da SR Slovenija sodo»' 
luje te r vzpostavlja, vzdržuje!, 
in razvija odnose z organi iti



Poslovanje 
v prvem polletju
(Nadaljevanje s 1. strani) ličinska in vrednostna masa 

Po asortim anu je  bila ko- polletne proizvodnje takale:

V rsta izdelkov Količina Vrednost %

1. E lektrom otorji 794.654 14,920.500 56,8
2. Sirene 43.878 2,162.775 8,2
3. Gospodinjski 

aparati 86.366 8,571.082 32,6
— kavni mlinčki 30.533 2,136397
— feni 30.646 1,562.946
— m ikserji 20.694 3,585.166
— havbe 1.016 187.960 ■
— mesoreznice 1.897 692.405
— sadne 

centrifuge 1.590 406.208
4. Usluge 625.268 2,4

Skupaj 924.898 26,279.625 100

ZAPOSLENOST

Računano po stan ju  zad
njega dne v mesecu je  naša 
tovarna v letošnjem  prvem 
polletju poprečno mesečno 
zaposlovala 678 ljudi, k ar je  
od lanskega poprečja več za
3,8 %.

10,3 %, oziroma za 52.905 $. 
Letos smo poprečno mesečno 
izvozili za 77.238 J.

OSEBNI DOHODKI

Poprečni mesečni neto 
osebni dohodek je  bil v pre
teklem prvem polletju izpla-

78,5%, b ru to  osebni dohodki 
pa z 21,5%, m edtem ko raz
mejitev na  direktne in  fiksne 
stroške letos nastopa v raz
m erju 70,2 % pro ti 29,8 %.

OBRATNA SREDSTVA

Bilanca obratnih sredstev 
kaže, da so ob zaključku 
prvega polletja nastopile pre
cejšnje spremembe v virih in 
sredstvih; tako so se v  pri
m erjavi z otvoritveno bilan
co viri v celoti povečali za 
19,2 %, vezana obratna sred
stva pa so narasla za 28,4%.

Redni viri obratn ih  sred
stev so se tekom polletja v 
masi povečali za 8,8 %, drugi 
viri pa za celo polovico. V 
notranji struk turi je  obseg 
rednih virov padel iz 75% na 
68,4%, nasprotno pa so se 
tekom polletja za enak de
lež povečali drugi viri.

Naj večji skok v drugih vi
rih  je  nastopil pri dobavite

ljih , ki so se nasproti otvo
ritveni bilanci povečali za 
54,2%, v notranji struk turi 
pa so se dvignili iz 23 %  na 
29,9 %-no udeležbo.

Vezana obratna sredstva so 
ob zaključku polletja večja 
za 28,4 % od otvoritvene bi
lance. Analiza kaže, da so  se 
nastopajoči elem enti tekom  
6-mesečnega obdobja spremi
njali takole:

— zaloge m ateriala so na
raščale dosti h itre je  kot 
proizvodnja; na dan 30. 6.1971 
so večje za 50,1 %  od stan ja  
v začetku leta. V notranji 
struk turi vezanih obratnih 
sredstev so se prem aknile iz 
29,5% na 34,5%.

S truk tu ra  zalog na R-3 ka
že, da je  bilo v saldu ob 
koncu jun ija  82,7% repro
dukcijskega m ateriala in 
17,3 % drobnega inventarja. 
V zalogah reprodukcijskega 
m ateriala je  na skladišču za 
ca. 150 milijonov S din raz
nih materialov za proizvod
n jo  Danfoss;

— zaloge nedovršene proiz
vodnje so se povečale za 
84,8% od začetnega stanja. 
Zaloge nedovršene proizvod
nje so porasle predvsem v 
mesecu m aju  in juniju . V 
zaključnem saldu je  zajetih

Pogodba o vlaganju 
tujega kapitala

V obdobju prvega polletja 
je  odpovedalo redno delovno 
razm erje 28 članov kolektiva, 
112 ljudi pa se je  p ri nas na 
novo zaposlilo, med njim i v 
mesecu jun iju  51 ljudi iz 
Idrije, k jer je  tovarna odpr
la svoj novi obrat.

IZVOZ

V prvem polletju je  bilo 
skupaj izvoženo za 463.429,23 
$ izdelkov. Prim erjava ustvar
jenega izvoza z izvozom v 
enakem obdobju v letu 1970 
kaže, da je letošnja realiza
cija m anjša od lanske za

organizacijami drugih držav 
te r z mednarodnim i organi 
in organizacijami v skladu 
z določeno zunanjo politiko 
Socialistične federativne re
publike Jugoslavije in med
narodnim i pogodbami.

Prav tako  im a določene 
pravice in dolžnosti SR Slo
venije na področju državne 
varnosti.

Skupščina SR Slovenije naj 
bi imela predsedstvo. To se 
obravnava v am andm aju, ki 
obravnava tudi pravice in 
dolžnosti predsedstva, njego
vo odgovornost Skupščini SR 
Slovenije, njegovo delovanje 
in njegov sestav. Predsedstvo 
skupščine sestavljajo: pred
sednik in podpredsedniki 
skupščine, predsedniki zbo
rov in en član iz vrst poslan
cev, ki ga izvoli Skupščina 
SR Slovenije izmed kandi
datov, ki jih v kandidacij
skem postopku predlaga za
sedanje delegatov občin v 
Skupščini SR Slovenije. 
Predsednik Skupščine SR 
Slovenije je  predsednik pred
sedstva skupščine.

Posebna funkcija se daje

čan v višini 1.259 din na za
poslenega člana kolektiva. 
Letošnji doseženi 6-mesečnd 
poprečni neto osebni doho
dek je nasproti lanskemu 
poprečju večji za 24,6 %.

S T R O šrT

Stroški proizvodnje skup
no z vkalkuliranim i osebnimi 
dohodki so v letošnjem  p r
vem polletju porasli za 32,4 % 
nasproti stroškom  iz enake
ga obdobja v le tu  1970.

S truk tu ra  lastne cene ka
že, da so skupni stroški pro
izvodnje v njej zastopani s

predsedstvu Skupščine SR 
Slovenije, katero se razširi 
s predstavniki družbeno-poli- 
tičnih organizacij v času 
vojne ali ob neposredni voj
ni nevarnosti.

Izvršni svet je  odgovoren 
Skupščini SR Slovenije za 
izvajanje politike in zakonov 
ter drugih splošnih aktov 
Skupščine SR Slovenije in  v 
ta  namen usm erja in uskla
ju je  delo republiških uprav
nih organov te r  sprejema 
druge ukrepe v okviru svojih 
pravic in dolžnosti.

Posebej je  določeno, da ob 
izvolitvi članov Izvršnega 
sveta imenuje Skupščina SR 
Slovenije na predlog pred
sednika sveta izmed članov 
sveta republiške sekretarje, 
ki bodo vodili posamezne 
republiške sekretariate, če  je 
predsednik sveta izvoljen 
izmed članov republike Slo
venije, mu preneha poslanski 
m andat. Ta ustavni amand
ma določa tudi vprašanje za
upnice ko pravi: Če Izvršni 
svet meni, da ne bo mogel 
zagotoviti izvajanja določene 
politike ali izvrševanja zako-

(N adaljevanje z 2. strani)

V tovarno bo prišla povsem 
nova oprem a za proizvodnjo 
diod ter difuzije. Ta aranžm a 
bo napravljen na podlagi 
leasinga (najetja opreme). 
Kot tre tja  pom em bnost pa je 
v tem, da je  Knapiceva druž
ba že organizirala prodajo 
polprevodnikov na ameriškem 
trgu. Po pogodbi so torej nu
deni Iskri vsi trije  osnovni

na ali drugega splošnega akta 
Skupščine SR Slovenije, ka
terega izdaja se predlaga, ali 
da ne m ore prevzeti odgovor
nosti za opravljanje svoje 
funkcije, če ne bo sprejet 
predlagani zakon ali drug 
splošni akt, katerega izdajo 
predlaga — lahko postavi 
vprašanje zaupnice. Vsak 
zbor Skupščine SR Slovenije 
lahko postavi na predlog naj
manj deset poslancev, članov 
zbora, vprašanje zaupnice 
Izvršnemu svetu. Najmanj 
deset poslancev kateregakoli 
zbora Skupščine SR Sloveni
je  lahko v svojem zboru 
sproži interpelacijo, naj se 
obravnavajo posamezna poli
tična vprašanja v  zvezi z 
delom Izvršnega sveta.

To so nekatere določbe iz 
besedila osnutka ustavnih 
amandm ajev k ustavi SRS. 
Delovni ljudje in občani v 
naši republiki bodo imeli ob 
priliki obravnave ustavnih 
amandm ajev možnost tudi 
zahtevati razna pojasnila, da
ja ti razne predloge za dopol
nitev in spremembo ustavnih 
amandmajev. G. P.

pokazatelji poslovnega uspe
ha: tehnologija, oprem a in 
prodaja.

Organizacija: .
V Iskri, Trbovlje se bo 

ohranila obstoječa organiza
cijska struk tura . Vse osebje 
Knapic Asociates se bo vklju
čilo v obstoječe oddelke. Or
ganiziral se bo nov poslovni 
odbor, ki bo obravnaval po
slovne interese skupnega vla
ganja. Poslovni odbor bo imel 
rotirajoče predsedstvo. Dr. 
Dean Knapic bo imel v to
varni položaj pomočnika di
rektorja.

Skupno poslovanje:
S form iranjem  skupne 

družbe naj bi se prodaja v 
prim erjavi s sedanjo poveča
la za 15 krat. To je moč 
doseči v obstoječih prostorih  
z dodaiBno sodobno opremo. 
Predvideno je  74% prodaje 
na konvertibilno tržišče od te
ga prek 50 %  na am eriški trg, 
16% na klirinški ter 10% na 
jugoslovanski trg. že  v letu 
1972 bi proizvodnja narastla 
3 krat. S tem bo tovarna 
proizvajala tisto  količino 
elementov, ki so potrebni za 
njeno uspešno poslovanje. Po
večal se bo izbor diod te r  še 
izboljšala kvaliteta.

Novi temelji:
Postavljeni so torej novi te

melji za trboveljsko tovarno. 
V tem času je pogodba pri 
naši zvezni vladi in čakamo 
na registracijo. Po izjavi dr. 
Knapica m ora proizvodnja 
steči do konca leta, saj nje
gova prodajna organizacija že 
daje  signale s trga, da je  po
trebno diode najkasneje do 
m arca poslati na ameriški 
trg. D. L.
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precej takih nedovršetnih iz
delkov, predvsem gospodinj
skih aparatov, ki so bili 
knjižno zaključeni v mesecu 
ju liju  — torej v  drugem pol
letju.

Bilančni podatki trdijo, da 
je bila ob zaključku prvega 
polletja v saldu tovrstnih 
zalog udeležena čista nedovr
šena proizvodnja s 583 %, 
m edtem ko je  zalogi lastnih 
polizdelkov na skladišču pri
padalo 41,7 %;

— zaloge gotovih izdelkov 
so se skoraj podvojile, ven
dar v absolutnem znesku še 
vedno niso pretirano visoke. 
V saldu so zajete zaloge iz. 
voznih motorjev in siren, ki 
so bile odprem ljene v Italijo 
in ZDA v mesecu juliju;

— terjatve do kupcev so 
tekom 6-mesečnega obdobja 
v masi porasle za 6,9 %. Ve
zava obratnih sredstev v ter
jatvah je  že leto dni nenor
malno visoka in se stalno 
giblje okoli dveh m ilijard 
S din.

Terjatve do kupcev v struk
tu ri zavzemajo polovico ve
zanih sredstev. Ob zaključku 
polletja je  bil njihov saldo 
visok 20, 114.619 din. Po sta
n ju  na dan 30. 6. 1971 je  bilo 
od navedenega zneska za 
8,519.818 diln že zapadlih 
faktur, od tega polovico sta
rih že nad 60 dni od dneva 
zapadlosti. Za pretežno veči
no tega dolga čakajo v pri
stojnih bankah akceptni na
logi in izvršilni predlogi, ki 
p a  se zaradi splošne nelikvid
nosti le zelo počasi vnovču- 
jejo.

FINANČNI USPEH

Podatki iz periodičnega ob
računa za obdobje januar — 
junij 1971 kažejo, da v struk
turi realiziranega celotnega 
dohodka pripada porabljenim 
sredstvom 67,1 %, dohodku pa 
32,9%. N asproti prvemu pol
le tju  preteklega leta je  masa 
ustvarjenega celotnega do
hodka letos večja za 153 44, 
porabljena sredstva so višja 
za 13,4 % dohodek pa za
19,5 %.

Delitev dohodka na sestav
ne elemente pa  kaže, da je 
po pokritju  pogodbenih in 
zakonskih obveznosti ter 
osebnih dohodkov, ki jim  v 
struk turi pripada 57,6%, od
padlo na ostanek dohodka še 
29%. Indeksna primerjava 
teh elementov kaže, da so po
godbene in zakonske obvez
nosti letos večje za 12.9 %, 
osebni dohodki pa za 24%.

V prim erjavi z letošnjimi 
prognozami je realizirani cer 
lotni dohodek v prvem pol
le tju  dosegel 40,6 % letnega 
plana, m edtem ko je  doho
dek za 4%  prekoračil plani
rano polovico.

To so torej glavni rezultati 
letošnjega polletnega poslo
vanja. Mnogi m ed njimi, 
predvsem proizvodnja, izvoz 
in celotni dohodek bi bdi 
dosti večji in bolj primerlji
vi s planom, če iz programa 
ne bi izpadla celotna proiz
vodnja hladilniških motorje’’ 
Danfoss.

Tonka Košmelj



Zakasneli zapis 
z izleta po Češkoslovaški

Sindikalni odbor ZP Iskra je  v okviru tradicio
nalnih stikov med podjetjem  Iskra in tovarnam i 
»Metra« v Blanskem v ČSSR v času od 22. do 25. 
ju lija  organiziral izlet članov kolektiva z dvema av
tobusoma. Zapis o tem prijetnem  izletu smo napo
vedali že prej, vendar iz objektivnih razlogov nekaj 
več o njem  šele danes.

Člani ZB spet na letovanju 
na Dugem otoku

Na pot smo odrinili z dve
ma avtobusoma na dan vsta
je ob 4. z ju traj. Na Ljubelju 
je obmejna kontrola ugoto
vila, da im ata dva naša izlet
nika pretečene potne liste, 
zato sta hočeš nočeš m orala 
ostati doma. To je za nekaj 
časa zavrlo sicer veselo raz
položenje, ki nas je sprem lja
lo vso pot. Cilj našega po
tovanja čez Avstrijo je  bilo 
mesto Linz, nato pa za njim 
prehod avstrijsko-češkoslova- 
ške .meje. Na češkem obm ej
nem prehodu smo se zadržali 
dobro uro, da so bile urejene 
vse predpisane formalnosti, 
nato pa smo odbrzeli naprej 
do mesta Hluboka na Vltavi, 
kjer smo si takoj po prihodu 
ogledali bogat in zares zani
miv srednjeveški grad Hlubo
ka. Tu smo res imeli kaj vi
deti!

Po ogledu gradu smo nada
ljevali pot v Prago, k jer smo 
prenočili; potniki iz enega av
tobusa v hotelu »Vitkov«, iz 
drugega pa v CKM »Junior«. 
Dolga vožnja je terjala zaslu
ženi počitek.

V petek, 23. julija, smo si, 
zaradi skrom no odmerjenega 
časa, le bolj površno ogledali 
nekatere praške znamenitosti, 
med njimi zlasti knjižnico in 
muzej češke literature, kjer 
je bilo dovolj paše za. oči. Še 
večje zanimanje je vzbudila 
»Loreta« s slovito zakladnico 
in občudovanja vrednimi 
umetninami iz zlata. Seveda 
smo dobršen del razpoložlji
vega dopoldneva porabili za 
ogled Hradčanov in blizu 600 
let stare starom estne ure. 
Kajpak nismo izpustili niti 
obiska v znameniti pivnici pi
va »Pri Fleku«. Po kosilu smo 
se razpršili po praških trgo
vinah, saj so vsakogar »žu
lile« krone, ki jih je bilo pač 
treba vnovčiti za kopico več
jih ali m anjših želja.

Naslednji dan nas je  pot-'

Sladkorna 
bolezen na

Med bolezenske tegobe, ki 
pestijo sodobnega človeka, 
spada tudi sladkorna bolezen 
— diabetis. Njen razm ah je 
iz leta v leto večji. Samo v 
Sloveniji odkrijejo letno prek 
1600 novih diabetičnih bolni
kov. Ta hip se zdravi p ri nas 
za diabetisom okrog 12.700 
bolnikov, predvidevajo pa, da 
bo sladkorna bolezen zajela 
v naslednjih petih  letih še 
kakšnih 21.600 ljudi.

Sladkorna bolezen je  p red
vsem dedno obolenje, saj ima 
kakšnih 25 odstotkov ljudi 
dedno osnovo zanjo. Vendar 
se bolezen pojavi navadno 
največ p ri 8 odstotkih teh 
oseb. Na pojav diabetisa vpli
va namreč niz faktorjev iz

vodila do znanega zdraviliške
ga k raja  Karlovy Vary. Tu 
smo si ogledali znamenitosti, 
zlasti pa ogleda vredno raz
stavo kristalnega stekla tam
kajšnje specializirane tovar
ne, prav tako pa številna ko
pališča z zdravilnimi toplimi 
vrelci.

še  bolj so nas s svojo le
poto in urejenostjo  ogrele 
Marianske Lažne, tudi zdra
viliško središče, s prekrasni
mi parki, zdravilišči in igri
šči. Ta dan smo se potegnili 
še do Plzna, k jer smo prespa
li. Tu je bilo zares prijetno, 
saj je  po večerji v hotelu 
»Slovan« orkester nalašč za 
nas in najbolj plesa željne 
igral pozno v noč.

V nedeljo, 25. julija, smo 
imeli naporen dan. Iz Plzna 
smo se zju traj odpeljali do 
Čeških Budjejovic, kam or 
smo prispeli sredi dopoldne
va. Ogledali smo si znameni
tosti mesta in se  povzpeli tu 
di na 72 metrov visok stolp 
z 225 stopnicami, odkoder je 
lep razgled na mesto in nje
govo okolico. Po kosilu pa  
spet na pot, proti obmejne
m u prehodu Halamky, k jer

V Narodnem m uzeju so 1. 
septem bra odprli razstavo 
»Prazgodovina Slovenije«, s 
katero bo ta slovenska kul
tu rna  in  znanstvena ustanova 
proslavila 150-letnico ustano
vitve.

Razstava v Narodnem mu
zeju bo prikazala glavne osta
line m aterialne kulture od 
najstare jših  časov do m lajše 
železne dobe. Paleolit, starej-

pohodu
zunanjega okolja, predvsem  
preveč kalorična brana z obi
lico sladkorja in maščob, de
belost, prem ajhna telesna raz
gibanost, stalna psihična p re 
obrem enjenost itd.

Zaradi nenehnega širjenja 
diabetisa in težkih bolečin, ki 
jih  prinaša, če bolezni niso 
pravočasno odkrili in  kvalitet
no zdravili (srčna kap, bolezni 
ledvic itd.) bo m orala zdrav
stvena služba v prihodnje 
nu jno  izpolniti mrežo dispan
zerjev za diabetike. Treba bo 
torej povečati število specia
listov internistov in posvetiti 
vso skrb in pomoč socialno 
ogroženim diabetičinm bolni
kom.

se je  ponovila obvezna čezur- 
na formalnost, le , da so nam  
ocarinili tudi vse nakupljeno, 
kar je presegalo vrednost 300 
čeških kron. Zoper to ni bilo 
zdravila in siceršnja dobra 
volja je  tudi to  b rž  pregnala.

Do Dunaja je  pot potekla 
normalno, le, da zaradi za
mude enega izmed naših dveh 
avtobusov izletniki razen 
krožne vožnje niso na Dunaju 
videli ničesar, potniki druge
ga avtobusa pa so si medtem 
ogledali še znameniti Schon
brun, čeprav je  bil sam dvo
rec že zaprt. Nato smo od
brzeli naprej proti Semme
ringu, k jer smo si izprali 
»razsušena« grla, se spotoma 
za hip ustavili v mestecu 
Kindberg, k jer imajo čudovit 
razsvetljen slavolok in zares 
lepe vodomete, nato pa do 
Podljubelja, k je r so nas, kot 
so to obljubili, čakali, da bi 
nam postregli, čeprav je bila 
ura že daleč čez polnoč.

No, in tudi na poti do do
ma je šlo vse gladko. Vrnili 
smo se zadovoljni, čeravno 
precej u trujeni, saj smo te 
štiri dni »presedeli« kar lepo 
število ur, spotoma pa videli 
veliko lepega in zanimivega. 
Razšli smo se ob skupni mi
sli, da se bomo še velikokrat 
srečali na tako prijetnem  iz
letu, kakršen je bil ta  po 
bratski ČSSR.

ša kamena doba, bo tokrat 
prvič v celoti na ogled, kajti 
razen najdenin iz Potočke zi- 
jalke in Betalovega spodmola 
to  gradivo v Narodnem mu
zeju še ni bilo razstavljeno. 
Gradivo za razstavo je tako 
bogato in, postavljeno po do
bah, ki so si sledile, tako na
vezujoče se drugo na drugo, 
da bo ta vpogled v slovensko 
prazgodovino bržkone eno 
doslej najtehtnejših dejanj 
slovenske znanstvene dejav
nosti v zadnjem času. V treh 
dvoranah in  na  hodniku v Na
rodnem muzeju bodo razstav
ljeni predm eti z depojev 
Narodnega muzeja te r  spo
sojeno gradivo iz obdobja 
žarnih grobišč iz Pokrajin
skega ' muzeja v Mariboru, 
P tu ju  in  celjskega Mestnega 
muzeja.

Edinstvena oz. lahko bi 
rekli enkratna razstava je 
vredna vse pozornosti, zato 
vabimo člane kolektiva, da si 
to razstavo, ki ni gola infor
macija, pač pa je  predstavlje
na  prazgodovina Slovenije v 
vsem svojem blišču, ogledajo. 
Med najbolj privlačnimi najd
bami pri nas vsekakor sodi 
sloviti grob ilirske veljakinje 
z zlatim diademom, ki je 
razstavljen v tre tji dvorani.

(Inform ator)

Komisija Zveze Borcev pri 
sindikalnem odboru ZP Iskra 
je  v letošnjem avgustu spet 
organizirala letovanje članov 
ZB v kam pu na Dugem oto
ku. V izmeni 3. avgusta je  na 
Dugi otok prišla skupina 50 
nekdanjih borcev iz večine 
naših tovarn.

Vesela druščina nekdanjih 
borcev, se je kar brž vživela 
v prijetno  okolje našega kam
pa. Sonca res ni manjkalo in 
se m u je celo bilo treba izogi
bati in krepko gasiti žejo. Ni
ti najm anjše pripom be te dni 
niso imeli na kakovost in ko
ličino hrane. Še zlasti ljubite
lji okusnih m orskih rib  so 
dobro prišli na svoj račun. 
Prijazno osebje, ki ni skopa
rilo z ustrežljivostjo, je  le še 
izboljšalo vzdušje, vendar pa 
je bilo pogrešati tesnejših sti
kov z upravnikom kampa.

Tiste, ki so bili že p rejšnja 
leta na Dugem otoku je  pri
jetno presenetila novost-elek- 
trika, žal pa te izboljšave v 
kampu niso uživali dolgo, ker 
je agregat kmalu omagal v

svojem pretesnem prostoru.
Medtem ko so borci večino 

stvari na letovanju pohvalili, 
pa tudi ne m orejo povsem 
mimo kritike. Letovanje na 
Dugem otoku bi lahko bilo še 
prijetnejše, ko bi bilo na raz
polago več možnosti za d ru
žabno življenje in vsaj nekaj 
najpreprostejših  športnih ob
jektov, k jer bi si vsakdo lah
ko izbral tisto, kar m u je  
najbliže. Tudi sami šotori že 
glasno kličejo po obnovi in 
tega naj bi na Počitniški 
skupnosti ne prezrli, kakor 
tudi ne, da bi bilo potrebno 
bolje poskrbeti za higieno v 
kampu.

Sicer pa je letovanje nekda
njih  borcev minilo prehitro  
tako, kot prav za prav prehi
tro  mine vse lepo in p rije t
no. Spet so se vrniii na svoja 
delovna mesta, prežeti z že
ljo, da  bi se še kdaj srečali 
na Dugem otoku, k jer je to
liko možnosti za prijeten od
dih in zdravilno »namakanje« 
v m orju  ali v slanem jezeru.

-P-

Zgoraj: le balinanje so si letovalci lahko omislili; spodaj: od 
njih je  bilo odvisno dobro počutje dopustnikov

ISKRA —
TOVARNA ELEKTRIČNIH APARATOV 
LJUBLJANA, SAVSKA CESTA 3

s p r e j m e
na delovna m esta pripravnikov
— 3 ELEKTROTEHNIKE
— 2 STROJNA TEHNIKA
— 2 EKONOMSKA TEHNIKA

Kandidati bodo po 4-mesečni pripravniški dobi razpo
rejeni na delovna m esta v tehničnem oziroma finančnem 
sektorju.
Interesenti naj pošljejo pismene ponudbe na kadrovski 
oddelek tovarne.

—J. P.—

V Narodnem muzeju v Ljubljani 
odprta razstava 
»Prazgodovina Slovenile«



Dva čudovita 
dneva ob Kolpi
V Iskrinem kampu ob Kolpi, blizu Metlike — 
Čudovito okolje in prijazni ljudje .

V soboto sva se odločila, 
da za zaključek letošnje po
letne sezone pogledava še v 
našo prelepo Belo Krajino, 
polno sonca, grozdja in žlaht
ne kapljice te r srčno dobrih 
ljudi. Tako naju  je  po t za
nesla v Metliko, k jer sva na
m enila postaviti najin  wig
w am  (kdor Karla Maya ni 
bral, v pojasnilo: šotor!). Poz
navalci so nama svetovali: 
»Pojdita v Iskrin  kamp!«

Iskrin  kampi? Torej so se 
napovedi direktorja  semiške 
tovarne uresničile! Saj smo iz 
Iskre, torej pojdimo pogledat. 
»Nekam naju bodo že dejali«, 
sem si mislil in odpravila sva 
se po cesti proti Črnomlju 
kake 3 km, ko že pot zavije 
pro ti Kolpi.

Kot že rečeno: bila je  so
bota, zadnja v avgustu, sonce 
se jc že nagibalo k počitku, 
ko sva pripeljala v kamp. 
Pred vhodom stoji tabla, na 
kateri piše, da  je  ta  kamp 
last Iskrine tovarne konden
zatorjev v Semiču, in  da ima

jo  pri vseh uslugah, ki jih  
uprava kampa nudi, prednost 
člani celotnega kolektiva ZP 
Iskra! Torej nobene diskrim i
nacije! In res, sprejeli so na
ju  z odprtim i rokam i, in na
ma dodelili dve ležišči v sobi 
nad restavracijo.

Druščina tega dne je  bila 
zelo razigrana, saj so igrali 
m arljivi godci za ples, in res
nično sc je  vrtelo vse: staro 
in  mlado, veseli in nekateri 
že ginjeni. Ta dan so bili na 
izletu v Beli K rajini tudi čla
ni tovarne elektrom otorjev iz 
Železnikov, ki so po ogledu 
semiške' tovarne imeli prav 
tu  svoj weckend (vikend), in 
se kar niso in niso mogli lo
čiti od hitre postrežbe, polnih 
kozarcev in prijetnega razpo
loženja, ki so ga ustvarjali 
veseli ljudje, muzika in mali- 
gani. Toda šofer avtobusa jc 
bil in ostal neizprosen . . .

Mladina iz bližnje in daljne 
okolice pa je  še ostala, se 
veselila in uživala v svoji 
mladosti, prijetni družbi in

Spet
na ^rigiav

Kaže resda, kot bi delo Planinskega društva Iskra 
po nekaj uspelih akcijah spet zaspalo. Vendar pa 
temu ni povsem tako, saj prav te dni teko živahni 
pogovori in tudi že konkretne priprave na letošnjo, 
vsekakor največjo akcijo — to  je na bližnji pohod 
članov Planinskega društva Isk ra  na Triglav.

Za ta  množični izlet naših planincev dajemo da
nes le nekaj okvirnih inform acij, da se bodo inte
resenti lahko že pripravili na ta  vzpon, medtem ko 
bomo prihodnjič objavili prav vse, kar m orajo ve
deti člani društva, ki se bodo izleta udeležili.

Predvidoma bo izlet na Triglav 25. in 26. septem
b ra  s tem, da bo število izletnikov omejeno 
na največ 150. Omejeno število udeležencev pohoda 
narekujejo nekatere okoliščine, zlasti pa še vpra
šanje prenočevanja, saj bo že za predvideno število 
udeležencev razen koče na Kredarici treba za pre
nočevanje -zagotoviti še tr i bližnje planinske posto
janke. Večja udeležba pa je končno nesm otrna tudi 
zaradi tega, ker bo teže zagotoviti popolno varnost 
slehernega udeleženca na poti, zlasti pa še planin
stva m anj vajenih. Prav za to im ajo člani Planin
skega društva Iskra  prednost pri prijavah, v kolikor 
pa le-teh ne bo ' za predvidene 4 avtobuse, se bodo 
lahko prijavili tudi drugi člani kolektivov Iskre.

člani Planinskega društva Iskra se bodo izleta 
udeležili ob lastnem  prispevku 20 din, drugi člani 
kolektiva pa bodo za izlet morali odšteti 50 din. 
Pri tem kratek pouk: če se včlaniš v Planinsko 
društvo Iskra, plačaš letno članarino 12 din in  tako 
že pri samem izletu na Triglav prihraniš 18 din! 
Torej! . . .

Organizatorji bodo poskrbeli za solidno vodstvo 
izleta, za gorsko reševalno in  zdravstveno službo, 
česar naj ne prezrejo zlasti manj izkušeni gorniki. 
Svetujemo pa vsakomur, ki se izleta namerava ude
ležiti, da si za izlet oskrbi ustrezno planinsko opre
mo, t. j. udobne gojzerice, po možnosti pelerino ali 
kaj podobnega, toplo obleko in pokrivalo, saj nas 
v tem  času lahko preseneti včasih posebno v hribih 
kaj m uhasto vreme. Izlet bo v vsakem vremenu.

čudoviti naravi. »Lunca je vi
dela, m am ’ca pa  ne .. .«  (slo
venska narodna).

šele drugi dan sem si lah
ko vse naokoli tem eljiteje 
ogledal in  ugotovil, da je 
kamp na čudovitem kraju  ob 
»belokranjskem m orju  — 
Kolpi«, blizu Metlike, vendar 
proč od mestnega trušča in 
ropota.

Raj za ribiče in ljudi s fan
tazijo. Plavalci, čolnarji, ka
nuisti in kajakaši, vsi bi tu  
našli polno razvedrila (nepla
valci im ajo poseben bazen). 
Revmatiki, ne boste se pre
hladili, voda ima 25° C (poleti 
pa tudi 29° C!). Sploh pa, kaj 
bi vam pripovedoval — v so
boto bo spet ples, pojdite in 
prepričajte se.

Z restavracijo (kjer je  od
lična kuharica!) in celotnim 
kampom upravlja sindikat, 
člani sindikalne podružnice 
tovarne v Semiču so opravili 
na stotine »udarniških ur« 
(čudno se sliši leta 1971, 
kaj!?), da so uredili teren, 
speljali cesto in nasadili to
pole in postavili šotore.

Kdo je  dal pobudo, mi niso 
vedeli povedati, za izgraditev 
kam pa pa se je močno zavzel 
direktor tovarne, DS je izgla
soval sredstva, duša vse grad
nje pa sta bila v prvi vrsti 
tov. Jože Kočevar in sindikat. 
Povedali so, da je  to, kar da
nes stoji, šele začetek Iskri
nega rekreacijskega centra na 
Kolpi.

Hvala vsem za prijetno bi
vanje in toplo počutje v Beli 
Krajini, pa kmalu nasvidenje!

Igor Slavec

Alpinisti 
na Mont

ZZA
Bfancu

Skupina alpinistov, članov 
planinske sekcije Planinskega 
društva Iskra v Zavodu za av
tom atizacijo je  sklenila poča
stiti srebrni jubilej Iskre in 
desetletnico obstoja ZZA s 
plezalskim vzponom na naj
višjo goro v Evropi.

Odprava mladih alpinistov 
ZZA je šla na pot v noči med 
20. in 21. avgustom. Zbirno 
mesto so imeli pred zgradbo 
Zavoda za avtom atizacijo na 
Tržaški cesti, k jer so še zad
njič pregledali vso potrebno 
oprem o za ta  zahtevni vzpon, 
kakor tudi tr i pohlevne »fič- 
ke«, s katerim i so odšli na 
pot.

Za ta svoj vzpon so se pri
pravljali precej dolgo, skrbno 
načrtovali celotno pot in ob 
odhodu so bili optimistično 
razpoloženi, upajoč, da se 
jim  bo vzpon posrečil brez 
večjih zapletov, k čem ur naj 
bi v dobršni meri prispevalo 
tudi vreme.

Vzpon vrlih alpinistov ZZA 
na Mont Blanc bo vsekakor 
največji dosežek Planinskega 
društva Iskra, oz. njegove 
sekcije v ZZA in ob slovesu 
smo jim  zaželeli vso srečo in 
zares ugodno vreme. Oblju
bili so nam, da bodo po po
vratku z Mont Blanca v na
šem glasilu vsaj na kratko 
opisali to svojo zahtevno tu 
ro in doživetja na njej, vse

V Poreču je letovalo 
120 gostov iz Češke

Že nekaj let sem v okviru 
stikov med obema kolektivo
ma na naš prelepi Jadran pri
hajajo tudi delavci in delavke* 
naši Iskri sorodnega podjetja 
»Metra« v Blanskem na Če
škem. Letos so izrazili željo, 
da bi radi letovali v Poreču, 
vendar jim  zaradi že tako 
skromnih zmogljivosti v tem 
našem domu, letovanja tam  
ni bilo mogoče oskrbeti.

Zato so si v Zeleni laguni 
v Poreču uredili prijetno ta
borišče, saj so dobro oprem
ljeni za kam piranje. Tudi 
prehrano je  uspelo oskrbeti 
v samem kam pu tako, da so 
jim  dnevi, odmerjeni za po

čitek v Poreču, potekali kar 
se da prijetno.

V celoti se je  v treh izme-- 
nah na letovanju v Poreč i 
zvrstilo 120 delavcev in delavk 
iz Blanskega, ki so se dodo- 
brega naužili sonca, saj te 
tedne res ni bilo skopo in 
osvežujoče kopeli v letos sko
raj pretoplem  m orju. Enotni 
so si bili v ocenah, da so bili 
z letovanjem v Poreču nad
vse zadovoljni, le žal so jim 
izmene vse prehitro  minile. 
Vsi po vrsti so se vračali v 
domovino z eno samo željo, 
da bi si tudi prihodnje leto 
lahko privoščili nekaj p rije t
nih in breskrbnih dni počitka 
v Poreču. —J—

PISMA BRALCEV
POZDRAV OD VOJAKOV
Tov. urednik!
Po dolgem času se spet jav

ljam  z nekaj vrsticami. Slu
žim zadnje dni vojaškega ro
ka v Puli. Lepo se vam zahva
ljujem  za redno pošiljanje 
časopisa »Iskra«, saj ste mi 
s tem omogočili boljšo infor
m iranost z dogodki v podjet

ju . Vsem zaposlenim, zlasti še 
delavcem v pripravi P^teria- 
Ia, obrat I. tovarne IsiliH v 
Novi Gorici pošiljam  lepe po
zdrave in jim  želim mnogo 
delovnih uspehov in kmalu 
nasvidenje.

M ornar Silvan Pušnar,
V. P. 4370 Pula

skupaj pa podkrepili tudi s 
kakim prepričljivim  posnet
kom s poti.

ZAHVALA
ob prerani izgubi ljubljenega 
moža in tatka

BORISA KRYŠTUFEKA
se iskreno zahvaljujem vsem 
njegovim prijateljem , sodelav 
cem in znancem, delovnemu 
kolektivu ISKRE, pevskemu 
zboru ISKRE, godbi, zdrav 
stvenemu osebju in daroval
cem cvetja za izrečeno soža
lje, sprem stvo na njegovi zad
nji poti in tople besede ob 
njegovem grobu.

Iskrena hvala vsem in vsa
kemu posebej.

Žalujoča žena Babi in 
hčerka Darja

ZAHVALA
Ob sm rti drage sestre in 

hčerke
MARIJE VETERNIK

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sodelavkam in sodelavcem ob
ra ta  ATN — releji in tehnič
nih služb te r sindikalni po
družnici tovarne »Elektrome 
hanika« v K ranju, za izraze 
sožalja, podarjene vence, de
narno pomoč in spremstvo na 
njeni zadnji poti.

Sestra Zofka in starši

ZAHVALA

Ob sm rti dragega očeta

JOŽETA JENKOLE
s": iskreno zahvaljujemo so 
delavcem obrala ATN in od- 
dt"vu montaže stikalnih ur v 
obratu  »Števci« v tovarni 
»Elektromehanika« Kranj, za 
izraze sožalja, podarjeno 
cvetje, denarno pomoč in 
spremstvo na njegovi zadnji 
poti.

Hčerki Mira Zavašnik 
in Ivanka Jcruc

D O P IS U JT E  
V I S K R O !

I S K R A  — glasilo delovne
ga kolektiva ZP Iskra Kranj, 
industrije za elektromehaniko, 
telekomunikacije elektroniko 
in avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel Gantar — Od
govorni urednik: Janez Sile 
— Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj, 
Savska loka 4, telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in klišeji-' 
»CP Gorenjski tisk« Kranj


